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Nr 7.

Kungl. May.ts nådiga proposition till riksdagen angående 
ordnande av kavalleriets officersaspirantskolas förläggning 
å Ränneslätt; given Stockholms slott den 30 december 1916.

Under åberopande av bilagda utdrag av statsrådsprotokollet över 
lantförsvarsärenden för denna dag, vill Kungl. Maj:t härmed föreslå riks
dagen medgiva,

att av fjärde huvudtitelns allmänna besparingar må tagas i anspråk 
ett belopp av högst 58,600 kronor för ordnande av kavalleriets ofiicers- 
aspirantskolas förläggning å Ränneslätt.

De till ärendet hörande handlingar skola tillhandahållas riksdagens 
vederbörande utskott; och Kungl. Maj:t förbliver riksdagen med all 
kungl. nåd och ynnest städse välbevågen.

GUSTAF.
B. B. E. Mörcke.

Bihang till riksdagens protokoll 1917. 1 saml. 7 haft. (Nr 7.)
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Utdrag av protokollet över lantförsvarsärenden, hållet inför 
Hans Maj:t Konungen i statsrådet å Stockholms slott den 
30 december 1916.

Närvarande:

Hans excellens herr statsministern Hammarskjöld,
Hans excellens herr ministern för utrikes ärendena Wallenberg, 
Statsråden Hasselrot, 

von Sydow, 
friherre Beck-Friis,
Stenberg,
Linnér,
Mörcke,
Venneksten,
Westman,
Broström.

Departementschefen, statsrådet Mörcke, anförde härefter:

»Under de senare åren har kavalleriets officers- och reservofficers- 
volontärskola varit provisoriskt förlagd till Smålands husarregemente, 
varest densamma disponerat vissa å Ränneslätt belägna byggnader.

Sedan efter den nya härordningens antagande blivit bestämt, att 
kavalleriets officers- och reservofficersaspiranter, kavalleriet tilldelade 
värnpliktiga studenter samt värnpliktiga veterinärer skola utbildas till
sammans i en gemensam skola, har nu förslag framställts om ett defi
nitivt ordnande av frågan om skolans förläggning.
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Uti skrivelse till arméförvaltningens fortifikatiorisdepartement don 
12 juni 1915 framhöll inspektören för kavalleriet, att den nuvarande 
förläggningen av skolan till Smålands husarregemente syntes äga så 
störa fördelar ur övnings- m. H. synpunkter, att något skäl att frångå 
denna förläggning sannolikt icke förelåge. Däremot kunde det etablisse
mang, som dittills använts för officersvolontärrekryt- och officersvolon- 
tärskolorna icke i sitt nuvarande skick anses tillfredsställande för ett 
mera permanent förläggande till detsamma av ifrågavarande utbild- 
ningskurser. Etablissemanget vore för närvarande föga ägnat för vinter
förläggning. Åven ur hygieniska och andra synpunkter vore det olämp
ligt som förläggningsplats för trupp i allmänhet och särskilt för ifråga
varande trupp, vid vilken man med hänsjm till utbildningens art måste 
bedriva övningarna synnerligen intensivt. Det syntes därför nödvän
digt att taga under övervägande, humvida det ur ekonomisk synpunkt 
vore fördelaktigare att underkasta det nuvarande etablissemanget eu 
genomgående reparation och eventuell tillbj^ggnad eller att verkställa 
helt och hållet nybyggnad.

Beträffande den personal och häststyrka, för vilka etablissemanget 
syntes böra beräknas, anförde kavallerinspektören följande:

Då bestämmelserna för officers- och reservofficersaspiranternas an
tagning och utbildning icke begränsade det antal aspiranter, som 
kunde antagas vid kavalleriet, syntes det vara nödvändigt att beräkna 
förläggningsutrymme för ett avsevärt större antal än mobiliseringsbe- 
hovet krävde och erfarenheten dittills givit vid handen såsom det 
sannolika. Under år 1915 hade till kavalleriet anmälts 49 officers- och 
14 reservofficersaspiranter, men torde icke samtliga dessa komma att 
inställa sig. För framtiden syntes det icke vara nödvändigt att beräkna 
förläggningsutrymme för större antal än 60 officers- och reservofficers
aspiranter. Vad värnpliktiga studenter beträffade, hade under år 1915 
någon uttagning av denna kategori till kavalleriet icke ägt rum, och 
syntes detta tillsvidare icke heller behövligt, så länge officers- och 
reservofficersaspirantantalet hölle sig på en så hög siffra som den nyss 
angivna. Något särskilt förläggningsutrymme för denna kategori syntes 
därför icke behöva beräknas. Vad slutligen värnpliktiga vapenföra och 
icke vapenföra veterinärer anginge, utgjorde deras antal under år 1915 
20 å 25, vilken siffra sannolikt icke komme att överskridas. För dessa 
vore det emellertid icke nödvändigt aft bereda vinterförläggning, enär 
deras utbildning vid officersaspirantskolan uteslutande vore förlagd till 
sommaren. Elevantalet syntes således böra beräknas till 60 för sommar- 
och vinterförläggning och ytterligare 25 för endast sommarförläggning.
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Inspektörens 
för kavalleriet 
framställning 
till arméför
valtningens 

fortifikations- 
departement.
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Kostnads
förslag.

Med hänsyn till tjänstgöringens art vid skolan syntes det kavalleri- 
inspektören icke lämpligt, att befälet vore bosatt i Eksjö, utan borde, 
såvitt möjligt, för allt befäl beredas inkvartering in natura å Ränneslätt. 
Det befäl, som erfordrades, vore 1 ryttmästare (skolchef), 1 fanjunkare 
(skvadronsadjutant), 3 subalternofficerare (vintertid 2), 3 sergeanter (vinter
tid 2) och 6 furirer (vintertid 4).

Beträffande övriga för skolan erforderliga lokaler, ansåge sig ka
valleriinspektören endast böra framhålla, att det vid ett mera permanent 
ordnande av denna förläggning vore nödvändigt, att frågorna om erfor
derliga köks-, matsals- och mässlokaler för de olika personalkategorierna 
vid skolan, dagbefälets förläggning m. m. toges under övervägande och 
erhölle sin lösning. Stallutrymmet borde beräknas för 10 officershästar 
(2 i reserv) samt 100 stamhästar (5 i reserv). Slutligen måste ridhus 
och gymnastiksal finnas och sättas i fullgott skick.

På grund av vad sålunda anförts, anhöll kavalleriinspektören, att 
fortifikationsdepartementet måtte vidtaga erforderliga åtgärder för ett 
slutgiltigt ordnande av förläggningen av kavalleriets officers- och re- 
servofficersaspirantskola.

Sedan en med anledning härav inom fortifikationsdepartementets 
kasernbyggnadsavdelning verkställd utredning givit vid handen, att för 
ett slutgiltigt ordnande av kavalleriets officersaspirantskola i enlighet 
med det av kavalleriinspektören påvisade behovet av inkvarteringsut- 
rymme de å Ränneslätt befintliga byggnaderna kunde med fördel an
vändas efter genomgången grundligare reparation och införande av 
centraluppvärmning samt nybyggnad av ett avträde, anmodade forti
fikationsdepartementet den 10 juli 1915 chefen för andra arméfördel
ningen att inkomma med kostnadsförslag och detaljutredning i huvud
saklig överensstämmelse med en inom departementet upprättad prome
moria.

Med anledning härav överlämnade chefen för andra arméfördelnin
gen med skrivelse den 16 november 1915 till fortifikationsdeparte
mentet av vederbörande fortifikationsofficer upprättat, av kostnadsbe
räkningar och ritningar åtföljt förslag till anordnande av erforderliga 
lokaler för kavalleriets officers- och reservofficersaspirantskola. Enligt 
nämnda förslag beräknades kostnaderna till följande belopp:
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Förändringsarbeten i f. d. exercisskvadronsbygg-
naden .........................................................................

Förstärknings-, försträvnings- och förändringsarbeten 
i den sammanbyggda stall- och ridhusbygg
naden .........................................................................

Iordningställande av ett mindre stall med 12 spiltor
Uppförande av vedbod ..................................................

» d avträde med urinoar.............................
Värme- och ventilationsanläggning i f. d. exercis- 

skvadronsbyggnaden................................................

Oförutsedda utgifter, kontrollkostnader in. m., omkring 
15 procent .................................................................

kronor 10,867: 57

j> 22,790: 75
» 2,000: —
» 5,100: —
» 2,950: —

» 8,000: — 

kronor 51,708: 32

» 7,291: 68
Summa kronor 59,000: —

Sedan det uppgjorda förslaget jämte kostnadsberäkningarna varit 
föremåbför granskning inom fortifikationsdepartementet, därvid anmärkts, 
att det för iordningställande av stall- och ridhusbyggnaden beräknade 
beloppet borde minskas med 400 kronor, utgörande beräknad kostnad 
för redan utförd indragning av elektriska belysningsledningar m. m., 
överlämnade departementet samtliga handlingar i ärendet till inspektö
ren för kavalleriet för vidare åtgärd.

Under åberopande av vad sålunda i ärendet förekommit, hemställde 
inspektören för kavalleriet i underdånig skrivelse den 30 november 
1915, att Kungl. Maj:t måtte föreslå riksdagen att i och för ordnandet 
av förläggningen å Ränneslätt för kavalleriets officersaspiranter, för 
kavalleriet tilldelade värnpliktiga studenter och värnpliktiga veterinärer 
bevilja ett anslag av 58,600 kronor.

Uti infordrat yttrande den 22 december 1915 tillstyrkte arméför
valtningens fortifikations- och civila departement inspektörens för ka
valleriet förslag, under förutsättning att Kungl. Maj:t bestämde, att 
kavalleriets officersaspiranter, kavalleriet tilldelade värnpliktiga studenter 
och värnpliktiga veterinärer för framtiden skulle sammandragas i en 
gemensam skola, som förlädes till Ränneslätt. De för ändamålet er
forderliga medlen, högst 58,600 kronor, ansåge departementen lämpligen 
böra utgå från fjärde huvudtitelns allmänna besparingar, vilka därtill 
lämnade tillgång.

Framställning 
av inspektören 
för kavalleriet.

Arméförvalt
ningens forti- 

fikations- 
och civila 

departements 
yttrande.
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Utredning 
angående 

kostnaderna 
för en fortsatt 

provisorisk 
förläggning av 

skolan till 
Ränneslätt.

Departements
chefen.

Emellertid hade med anledning av 1915 års riksdags beslut om 
krigsskolans förflyttning från Karlberg och förläggande till Järvafältet 
chefen för krigsskolan hos Kungl. Maj:t gjort framställning om verk
ställande av utredning rörande en omorganisation av krigsskolan i syfte 
att till denna skulle för framtiden förläggas icke blott såsom hittills 
vederbörliga officers- och reservofficerskurser utan jämväl de å särskilda 
platser för närvarande truppslagsvis anordnade ofAcersaspirantskolorna. 
Då i händelse av officersutbildningens ordnande enligt nämnda förslag 
officersaspirantskolan å Ränneslätt skulle komma att upphöra, anbefall
des arméförvaltningens fortifikationsdepartement den 31 januari 1916 
att inkomma med utredning angående de oundgängligen erforderliga 
kostnaderna för iordningställande av byggnaderna å Ränneslätt till pro
visoriska förläggningslokaler för ifrågavarande aspirantskola.

Med anledning härav överlämnade fortifikationsdepartementet med 
underdånig skrivelse den 26 februari 1916 en av chefen för andra 
arméfördelningen verkställd utredning i ämnet. Enligt denna utredning, 
mot vilken departementet icke hade något att erinra, skulle, under 
förutsättning att den provisoriska förläggningen komme att omfatta 
omkring fyra år, de av arméfördelningschefen förut beräknade kostna
derna för byggnadernas iordningställande, 59,000 kronor, kunna ned
bringas med 18,717 kronor. Någon ytterligare i-educering av de förut 
föreslagna reparationsarbetena ansåge arméfördelningschefen sig icke 
kunna förorda, därest lokalerna skulle någorlunda motsvara de krav, 
som borde uppställas med hänsyn till erforderligt utrymme, uppvärm
ning, ventilering, tvättanordningar och övriga sanitära behov m. m.

Efter inhämtande av vederbörande militära myndigheters yttranden 
över chefens för krigsskolan förenämnda framställning om utredning 
rörande förändrad organisation av krigsskolan har Kungl. Maj:t enligt 
beslut den 7 april 1916 funnit samma framställning icke föranleda någon 
Kungl. Maj:ts åtgärd. Vid sådant förhållande föreligger icke något 
skäl att vidare uppskjuta frågan om ett definitivt ordnande av kaval- 
lerioflficersaspirantskolans förläggning.

I likhet med inspektören för kavalleriet håller även jag före, att 
Ränneslätt ur såväl övningssynpunkt som av andra skäl synnerligen 
väl ägnar sig som förläggningsplats för ifrågavarande skola. På 
grund härav och då skolans förflyttning till annan plats skulle med
föra avsevärda kostnader för iordningställande av nytt etablissemang 
för densamma, anser jag, att skolan för framtiden bör vara förlagd till 
Ränneslätt.
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Med hänsyn till det synnerligen bristfälliga skick, vari de till sko
lans disposition för närvarande ställda byggnaderna befinna sig, måste 
emellertid, såsom utredningen giver vid handen, vissa omfattande re
parations- och ändringsarbeten å desamma vidtagas, därest desamma 
fortfarande skola kunna av skolan användas. Kostnaderna härför hava 
beräknats till ett belopp av 58,600 kronor. Då en granskning av de 
särskilda posterna i det föreliggande förslaget icke givit mig anledning till 
någon erinran, finner jag mig böra tillstyrka, att nyssnämnda belopp 
för ändamålet anvisas.

I enlighet med vad arméförvaltningens fortifikations- och civila de
partement föreslagit, torde kostnaderna få bestridas från fjärde huvud
titelns allmänna besparingar.

Jag får alltså hemställa, det täcktes Eders Kungl. Maj:t föreslå 
riksdagen medgiva,

att av fjärde huvudtitelns allmänna besparingar må tagas i anspråk 
ett belopp av högst 58,600 kronor för ordnande av kavalleriets officers- 
aspirantskolas förläggning å Ränneslätt.»

Till denna, av statsrådets övriga ledamöter bi
trädda hemställan täcktes Hans Maj:t Konungen lämna 
bifall; och skulle till riksdagen avlåtas proposition av 
den lydelse, bilaga till detta protokoll utvisar.

Ur protokollet: 

Axel Westin.


